
O bligatorisk bilag til indstilling til Teknik- og Miljøudvalget/projektejer,  
når projektet afsluttes 
 

Bilag nr. 1A:           Resultat af borgerdialogforløb 

 
 
 
Projektets navn: Idekatalog for trafik og bymiljø i Nørre Kvarter 

Udbytte af borgerdialogforløbet: 
(Hvilken viden er borgerne kommet 
med? Er der meningsforskelle – angiv 
hovedsynspunkterne og baggrunden 
for dem. D eltog alle 
hovedinteressenter i forløbet? Hvem 
manglede evt.?) 
 

Hovedpointen fra dialogforløbet er, at de ændringer 
som foreslås skal ske under stor respekt og hensyntagen 
til områdets nuværende stemning og karakter. 
D er har været delt holdning til, om området bør 
spærres af for biltrafik i nattetimerne – nogle mener, 
at biler er øjne i natten og derfor skaber tryghed, 
andre mener, at de biler der kommer i nattetimerne 
er med til at skabe utryghed. Se bilag 1A og1B for 
detaljer om, hvem der har deltaget. Se den 
efterfølgende opsamling fra borgermødet. 

Hvordan er borgenes 
viden/idéer omsat i 
projektet/beslutningsgrundlaget? 
 
 
 

Borgernes viden og holdning er omsat til en 
hovedmålsætning, som har betydet meget for 
beskrivelsen af de konkrete løsningsprincipper i 
idekataloget. 

Hvad viser evalueringen om 
interessenterne tilfredshed med 
dialogforløbet? 
 
 
 
 

Borgerne og referencegruppen har udtrykt stor 
tilfredshed med processen og resultatet (de blev 
præsenteret for et foreløbigt udkast til idekatalog, som i 
store træk ligner det, der nu skal politisk godkendes).   

Kort beskrivelse af dialogfor-
løbet (formål og form, 
deltagere, antal) 
 
 
 
 

Se procesplan s.6. 
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4RESUMÉ

FORMÅLET MED BORGERMØDET VAR AT KORT-
LÆGGE I DÉER OG ØNSKER TI L AT FORBEDRE 
FORHOLDENE FOR CYKLI STER OG FODGÆNGE-
RE I  LATI NERKVARTERET 

Projektom rådet

Baggrund

Kort lægningen af idéer og ønsker tog udgangspunkt  

i en række workshops under borgerm ødet  i Hoved-

kassen, Københavns Rådhus den 21. m arts 2013.  

Baggrunden for m ødet  var Teknik-  og Miljøudvalgets 

aftaletekst  fra Budget  2013, j f.  tekstboks. Ud fra et  

bym iljø i Lat inerkvarteret . Form ålet  er at  skabe en 

sam let  projektudvikling, der sikrer forbedringer for 

cyklister og fodgængere, og som  skaber sam m en-

hæng m ellem  Lat inerkvarteret  og større sam lings-

punkter udenfor om rådet , herunder Rådhuspladsen.

Mødet  blev indledt  af Niels Tørsløv, leder af Center 

Grøn, der fortalte om  sine observat ioner fra et  døgn 

i Lat inerkvarteret  i m arts 2013. De ca. 60 frem-

m ødte borgere fordelte sig derefter i 6 workshops, 

hvor spørgsm ål om  forbedringer for cyklister og 

fodgængere blev diskuteret . Hver workshop havde 

en tovholder, som  havde t il opgave at  styre dialogen 

og sam le op på de cent rale em ner. Hver gruppe var 

desuden udstyret  m ed et  kort  over Lat inerkvarteret , 

et  faktaark m ed generel inform at ion.

Bedre forhold for  fodgængere og cyklister  

i St ræderne

Stræderne m ellem  Rådhuspladsen og Nørregade 

har over en årrække oplevet  en st igende 

og antallet  af besøgende og antallet  af cyklende 

og gående er stadigt  st igende. I  forbindelse m ed 

etabler ing af Met rostat ionen på Rådhuspladsen, 

viser de seneste overvejelser af den kom m ende 

busbet jening, at  den eksisterende busterm inal 

på pladsen m åske ikke er nødvendig. Det  

betyder, at  det  i frem t iden vil blive m uligt  at  

skabe en m eget  tæt tere sam m enhæng m ellem  

Rådhuspladsen og I ndre By. Parterne er 

derfor enige om , at  der udarbejdes en sam let  

projektudvikling for om rådet  m ed henblik på at  

præsentere den for Teknik-  og Miljøudvalget , 

Økonom iudvalget  og Borgerrepræsentat ion 

kan indgå i budget forhandlingerne for Budget  

2014. Analysen skal tage udgangspunkt  i,  at  der 

frem over ikke skal være busdrift  og busterm inal 

på Rådhuspladsen.

Kilde:  Aftaletekst  fra Budget  2013

Nørreport

Vor Frue Kirke

Rådhuspladsen
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DER VAR FLERE SAMMENFALD MELLEM ØNSKER 

OG I DÈER VED W ORKSHOPPENE. HERUNDER 

HOVEDPOI NTER I  RESUMÉ:

Lokal ident itet

Det  var et  generelt  ønske, at  m an tager hensyn t il 

den særlige lokale ident itet  i kvarteret , og at  m an 

i højere grad arbejder på tværs af forvaltningerne 

m ed en helhedsorienteret  løsning for om rådet . 

Der var et  stort  ønske om , at  forandringer i det  fysi-

ske m iljø foretages m ed stor nænsom hed, således at  

diversiteten i m iljøet  bevares. 

Der var særligt  fokus på Nørregade og Studiestræde, 

hvor der kunne være størst  potent iale for forbedringer. 

Cyklister  og fodgængere

Det  var en klar udm elding, at  forholdene for cyklister 

dagen. Man ønsker fx ikke ”væg- t il-væg-belægning”  

eller fodgængerprior iter ing, som  m an ser i Læder-

st ræde og på St røget . 

I déer t il forbedring af forholdene for cyklister og fod-

-

der for cykelparkering og begrænsning af billisternes  

høje fart  og loop-kørsel om  nat ten.

Bilkørsel og parkering

Man ønsker ikke at  lukke for bilkørsel, m en foreslog 

-

og cyklister. Man ønsker at  bevare m uligheden for 

varelevering m ed bil i om rådet .

FLERE DELTAGERE UDTRYKTE BEKYMRI NG FOR 

DEN FØRTE BEVI LLI NGSPOLI TI K. HERUNDER I  

RESUMÉ:

I nput  t il restaurat ionsplanen

Der er for stor forskel på dag og nat . Kvarteret  

fungerer i dagt im erne, hvor der er en balance m el-

lem  de m ange forskellige brugere. Om  nat ten t ipper 

balancen, og enkelte brugergrupper dom inerer om rå-

det .

Mange lokale udt rykker et  ønske om  at  begrænse 

antallet  af natbevillinger. I sær bevillinger t il “dis-

countbarer”. Bem ærk at  der ikke blev udt rykt  ønske 

om  helt  at  forbyde beværtninger. Restaurat ionsdrift  

opfat tes tvært im od som  en del af kvarterets sær-

præg. Ønsket  går på at  skabe en bedre balance 

m ellem  brugerne ved at  anlægge en m ere rest r ikt iv 

polit ik for aften/ natbevillinger.

Der er et  ønske om , at  m an i højere grad håndhæver 

overt rædelser af vilkårene for bevillinger, således at  

natbevilinger ikke lukker senere end de har t illadelse 

t il.

Det  sam lede input  t il det  igangværende arbejde m ed 

restaurat ionsplanen for I ndre By blev frem sendt  t il 

Kultur-  og Frit idsforvaltningen d. 02.04.13.



6PROCES

2012 2013 2014 2015

Politisk 
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behandling

(Budget 2014)

Politisk 
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2012 2013 2014 2015
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+
Bemærkninger 
til planen

OPSAMLING  PÅ 
BORGERMØDE
(medio april)

+
Viden og idéer 
fra borgerne 

Dette notat



7W ORKSHOP 1

I DÉER OG ØNSKER FRA 6  DELTAGERE  
( HVORAF 2  VAR BEBOERE, OG 4  VAR BÅDE BE-
BOERE OG ERHVERVSDRI VENDE I  KVARTERET)  

TOVHOLDER: KAREN MARI E VØLUND,  
RAMBØLL BY OG TRAFI K

De centrale em ner under denne w orkshop var:

Hvad kan m an gøre for  at  forbedre forholdene 
for  cyklister  og fodgængere i st ræderne?

cykler i begge retninger

biler

-

Hvad kan m an gøre for  at  forbedre forholdene 
for  cyklister  og fodgængere i gaderne?

Teglgårdst ræde. Fx bredt  fodgængerfelt .

Det værste m an kan gøre:

t rygheden, at  m an nem t  kan få en taxa

vilde nat teliv.

Det  bedste m an kan gøre:

 

skaber vi de bedst  m ulige forhold for fodgæn-

gere i om rådet .



8W ORKSHOP 2

I DÉER OG ØNSKER FRA 9  DELTAGERE  
( HVORAF 2  VAR BEBOERE, 6  VAR BÅDE BEBO-
ERE OG ERHVERVSDRI VENDE I  KVARTERET, OG 
1  VAR ERHVERVSDRI VENDE)   

TOVHOLDER: JOANNA MAI  SKI BSTED,  
KØBENHAVNS KOMMUNE, CENTER FOR TRAFI K

De centrale em ner under denne w orkshop var:

Hvad kan m an gøre for  at  forbedre forholdene 
for  cyklister  og fodgængere i st ræderne?

som  skal give m ere plads t il fodgængere og øge 

t ilgængeligheden for vareleverancer t il forretnin-

gerne. Suppleres m ed oprydning af for ladte cykler

generelt  øge t rygheden i kvarteret

Hvad kan m an gøre for  at  forbedre forholdene 
for  cyklister  og fodgængere i gaderne?

-

gade

stræderne. Derfor ingen grund t il at  tænke for me-

get i sam m enhæng

-

Det  værste m an kan gøre:

-

relt  øge utrygheden i kvarteret

fjerne/ opløse diversiteten.

Det  bedste m an kan gøre:

 

sikkerheden

bilerne fx m ed bum p.



9W ORKSHOP 3

I DÉER OG ØNSKER FRA 5  DELTAGERE  
( HVORAF ALLE VAR BEBOERE)  

TOVHOLDER: KLAUS GRI MAR,  
KØBENHAVNS KOMMUNE, CENTER FOR TRAFI K

De centrale em ner under denne w orkshop var:

Hvad kan m an gøre for  at  forbedre forholdene 
for  cyklister  og fodgængere i st ræderne?

 

Nørregade

 

Kat tesundet .

Hvad kan m an gøre for  at  forbedre forholdene 
for  cyklister  og fodgængere i gaderne?

helhed, fx ved at  arbejde på forholdene for cyk-

beboelse og for m ange værtshuse

pat ruljere t il fods. Flere beboere er ikke t rygge 

ved at  gå ud om  nat ten.

Det  værste m an kan gøre:

vil blot  forstærke de nuværende problemer i nat-

telivet

Det  bedste m an kan gøre:

forskellige forvaltninger ved nyt  borgerm øde



10W ORKSHOP 4

I DÉER OG ØNSKER FRA 9  DELTAGERE  
( HVORAF 7  VAR BEBOERE, OG 2  VAR BÅDE BE-
BOERE OG ERHVERVSDRI VENDE I  KVARTERET)  

TOVHOLDER: LARS TESTMANN,  
RAMBØLL BY OG TRAFI K

De centrale em ner under denne w orkshop var:

Hvad kan m an gøre for  at  forbedre forholdene 
for  cyklister  og fodgængere i st ræderne?

-

de cykelparkering m ed t ilgang fra gaden, vil m an 

skabe m ere plads på fortovet

 

varer

taxaholdepladser i udkanten af kvarteret .

Hvad kan m an gøre for  at  forbedre forholdene 
for  cyklister  og fodgængere i gaderne?

cyklisterne, som  føler sig klem t

 

Teglgårdsst ræde

cykelparkering

 

-

st ræde. Ut ryg pga. bilernes høje hast ighed.

Det  værste m an kan gøre: 

kun ændres på noget , hvis det  adresserer et  

konkret  problem .

Det  bedste m an kan gøre:

im age og særpræg

plads på fortovet

kørsel. 



11W ORKSHOP 5

I DÉER OG ØNSKER FRA 6  DELTAGERE  
( HVORAF 2  VAR BEBOERE, OG 4  VAR BÅDE BE-
BOERE OG ERHVERVSDRI VENDE I  KVARTERET)  

TOVHOLDER: ANNE SOPHI E HJERMI ND,  
RAMBØLL BY OG TRAFI K

De centrale em ner under denne w orkshop var:

Hvad kan m an gøre for  at  forbedre forholdene 
for  cyklister  og fodgængere i st ræderne?

 

ærindekørsel

m ed færre og bedre skilte

bedre cykelparkeringer.

Hvad kan m an gøre for  at  forbedre forholdene 
for  cyklister  og fodgængere i gaderne?

efter kl. 17

fjernes efter kl. 2 om  nat ten

Det  værste m an kan gøre: 

invitere t il sam ling af fulde folk om  nat ten

Det  bedste m an kan gøre:

-

hed. 



12W ORKSHOP 6

I DÉER OG ØNSKER FRA 4  DELTAGERE  
( HVORAF 3  VAR BÅDE BEBOERE OG ERHVERVS-  
DRI VENDE I  KVARTERET, OG 1  VAR I NTERES-
SENT)  

TOVHOLDER: ANN- SOFI E HØJBJERRE JAKOB-
SEN, RAMBØLL BY OG TRAFI K

De centrale em ner under denne w orkshop var:

Hvad kan m an gøre for  at  forbedre forholdene 
for  cyklister  og fodgængere i st ræderne?

-

gerne fylde m ere (deres stem m er larm er)

( ingen cykelst ier)

enkelte st ræder har forskellige problem at ikker og 

behov.

Hvad kan m an gøre for  at  forbedre forholdene 
for  cyklister  og fodgængere i gaderne?

svært  for cyklister/ gående

Det  værste m an kan gøre:

håndhæves

-

teret

Det  bedste m an kan gøre:

-

som t  m ed blik for forskelligheden



13OPSAMLI NGSDEBAT

Beboer og erhvervsdrivende: Hvorfor ændre noget , som  fungerer? Turisterne husker de sjove gader 

og de sjove but ikker. Vil undgå st røm lining. Hvad er det  for but ikker og caféer, m an vil have? Lav ikke 

gågade. Det  er vigt igt , at  der er adgang for biler. Man skal huske, at  but ikkerne skal have varer. 

Beboer: Bilerne skal tænkes m ed. Forretningerne har brug for bilerne t il vareleverancer og for kundernes 

skyld. Forretningslivet  er en del af kvarteret .

Beboer: Dej ligt  at  cykle i st ræderne om  nat ten, m en ikke i Studiest ræde, hvor der er hensynsløs 

bilkørsel. Problem et  er ikke m ennesker, der larm er, m en larm ende, m usikspillende biler, dyt tende taxaer 

og cykeltaxaer, der standser og larm er. Man bør vende ensretningen. Det  vil resultere i lige så m ange 

cykler, m en færre biler.

Beboer: Problem  m ed café, der larm ede i starten. Cafeen, som  var startet  af unge m ennesker, ville 

være i Skt . Peder St ræde pga. hverdagsliv, børn og byliv – m en ødelagde det te liv m ed larm en fra deres 

egne gæster. Det  hjalp m ed dialog. Vigt igt  at  huske, at  det  er et  beboelseskvarter. Hvad sker der nu på 

st rategiplan? 

Beboer: Mangel på sam arbejde m ellem  forvaltninger. Underligt  at  blive indkaldt  t il et  planm øde for 

Lat inerkvartet , som  ikke fokuserer på nat telivet . Typen af bevillinger er problem . Skader i kvarteret  

er forårsaget  af alkohol fra discountbarer. Bekym ring for arbejdet  m ed planen. Bekym ret  for, hvorvidt  

beboerne overhovedet  får noget  at  sige. Vil af m ed loop, som  ikke skyldes biler, m en bevillinger. Alle 

problem er skyldes nat telivet .

EFTER W ORKSHOPPEN VAR DER FÆLLES OPSAMLI NG MED SPØRGSMÅL OG KOMMENTARER. I  ALT 6  
DELTAGERE BAD OM ORDET, ALLE BEBOERE I  OMRÅDET ( 2  DELTAGERE DRI VER OGSÅ FORRETNI NG I  
OMRÅDET) . HERUNDER I  RESUMÈ:



14OPSAMLI NGSDEBAT

Beboer og erhvervsdrivende: Nat telivet  er ved at  ødelægge balancen i kvarteret  – den skal 

genopret tes. Vil gerne kunne sove om  nat ten og være i stand t il at  arbejde om  dagen. Måske er det  

den forkerte type beværtninger der gives bevillinger t il? Det te er skyld i skiftet  fra dag t il nat . Løsning 

er m åske at  pålægge værten at  holde orden uden for sin dør. Taxaer, der dyt ter, er et  problem . Man 

skal ikke sm ide alle biler ud, heller ikke taxaer, m en taxaer kunne m åske holdes 100 m eter væk. Måske 

forbyde kørsel i visse t im er eller tænke i ensretning.

Bruger: 

ikke godt  på en cykelst i? Busholdeplads på Rådhuspladsen:  Hvorfor skal den væk? Svar  fra Niels Tørsløv, 

cyklister – brostenene ved Gam m el Torv er ikke opt im al belægning for cyklister, m en bliver ikke fjernet . 

Busholdepladsen fjernes, da der ikke bliver det  sam m e behov for busbet jening, når der kom m er Met ro.

I ndskud fra salen: 

Svar 

Teknik-  og Miljøudvalget , og t il andre relevante forvaltninger. Enhver kan desuden søge om  frem træde for 

Teknik-  og Miljøudvalget , hvor m an kan frem lægge sine synspunkter.



15BI LAG

Cityavisen onsdag d. 13. m arts.

onsdag d. 13. m arts.

Der blev opsat  ca. 50 plakater og uddelt  ca. 200 
Hvordan får vi bedre forhold for cyklister  
og fodgængere i Latinerkvarteret?

Trafikken i de små stræder i Latinerkvarteret 

er blevet tættere de senere år. Politikerne i 

Københavns Kommune har derfor besluttet, 

at der skal laves en plan for, hvordan cyklis-

ter og fodgængere får bedre forhold, og 

hvordan der kan skabes bedre sammenhæng 

mellem Latinerkvarteret og Rådhuspladsen. 

Planen skal behandles politisk inden som-

merferien 2013. 

Teknik- og Miljøforvaltningen inviterer derfor 

til borgermøde og workshop for at kortlægge 

ideer og ønsker til fodgænger- og cykeltrafik-

ken i Latinerkvarteret. Hvis du bor, færdes 

eller driver forretning i kvarteret, så kom 

og fortæl os om dine erfaringer. Din viden 

er uundværlig for, at vi sammen kan skabe 

bedre forhold for fodgængere og cyklister. 

TID OG STED

Mød op torsdag den 21. marts kl. 19-21  

i Hovedkassen på Københavns Rådhus.  

Benyt hovedindgangen. Tilmelding er  

ikke nødvendig.

Vi glæder os til at se dig!

BORGERMØDE
STRÆDERNE I 
LATINERKVARTERET


